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et begon zo mooi. Of, zoals 
Nynke Andringa het omschrijft: 

‘Het jaar dat de coöperatie ontstond, was fantastisch.’ 
Ze heeft het over de coöperatie Amaryllis, die in 
2014 ontstond uit een samenwerking tussen de ge-
meente Leeuwarden en vijf instellingen in de zorg- 
en welzijnssector. Op 1 januari 2015 kwamen alle 
 sociaal werkers van de negen Leeuwardense wijk-
teams in loondienst bij Amaryllis. Zo werden mede-
werkers niet geconfronteerd met verschillende orga-
nisatiebelangen en kon de bewoner écht centraal 
staan. Amaryllis werkte samen met cliënten, bewo-
ners, ketenpartners, tweedelijnsorganisaties en lokale 

Interview met Sozio-columniste Nynke Andringa

‘De visie klopt  
gigantisch’
‘Een dijk van een wijkteam’ wilde ze neerzetten in Leeuwarden. Dat 
lukte Nynke Andringa in 2014, 2015 en 2016. De Sozio-columniste 
vertelt waarom het daarna toch misging. Stan Verhaag

H overheden aan structurele veranderingen in het 
 sociaal domein.
Nynke Andringa was een drijvende kracht achter 
Amaryllis. ‘We werkten volgens een aantal waarden 
[zie kadertekst ‘De visie van Nynke Andringa’], die ik 
heb opgesteld en ontzettend belangrijk vind. We na-
men alle sociaal werkers de TMA af: de Talenten 
Motivatie Analyse. Op basis daarvan zijn de teams 
samengesteld: Waar zit jouw talent? Waar ben jij 
goed in? Wat speelt er in de wijken? En hoe kunnen 
we de talenten van mensen het beste combineren met 
de vraag in de wijk? Voor mijzelf had ik als doel ge-
steld een dijk van een wijkteam neer te zetten. Onze 

DE VISIE VAN NYNKE ANDRINGA/AMARYLLIS

*  Het kan wel: kansen, talenten en mogelijkheden worden 
herkend: niet de klacht maar de kracht van bewoners 
staat centraal. 

*  Er op af, er zijn, present zijn: de sociaal werker maakt 
actief contact, leert bewoners goed kennen en is dage-
lijks in de buurt, schat adequaat in wat er aan de hand 
is, wat er moet gebeuren en wat er dreigt te gebeuren en 
durft in te grijpen. 

*  Doen wat nodig is: interventies sluiten aan bij wat men-
sen wél kunnen. De sociaal werker is de coach van de 
zelfredzaamheid, biedt zo nodig structuur en managet 
de complexiteit van het leven en zorgt ervoor dat alles 
beheersbaar blijft en dat erger wordt voorkomen. Indien 
nodig worden specialisten en experts ingeschakeld. 

*  Inbedden en activeren (maatschappelijke participa-
tie): iedereen doet ertoe! Maatschappelijk betrokken en 
actief zijn versterkt de zelfredzaamheid. De bewoners 
worden daarom uitgedaagd hun kansen en mogelijkhe-
den in te zetten. 

*  Verbinding en samenhang nastreven: de sociaal werker 
pakt mét bewoners en hun sociale verbanden zaken in-
tegraal (= op alle leefgebieden) aan. Hij/zij staart zich 
niet blind op symptomen maar zoekt naar oorzaken en 
verbanden met als doel duurzame, geïntegreerde oplos-
singen. 
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visie op de mensen in de wijk was heel simpel: ieder-
een doet ertoe, iedereen telt mee.’

Hoe gebruikte u het talent van sociaal werkers? 
Nynke Andringa: ‘We hadden bijvoorbeeld Michiel 
van Leeuwen. Hij kwam uit Groningen en had een 
SJD-achtergrond. Hij was ontzettend betrokken bij 
schuldhulpverlening. Nu is armoede een thema dat in 
heel Leeuwarden speelt, want het is van oudsher een 
gemeente met veel inwoners met een laag inkomen. 
Michiel organiseerde dat inwoners met schulden eens 
in de twee weken bij elkaar kwamen en samen praatten 
over de vraag: Hoe kun je rondkomen met weinig 
geld? Dat leverde prachtige initiatieven op. Eén vrouw 
in die groep hield bijvoorbeeld enorm van koken, 

 terwijl één van de mannen er een hekel aan had.  
Wat spraken ze af? Hij ging de boodschappen doen, zij 
kookte. Zij blij, hij at gezond. Fantastisch voorbeeld 
van onze aanpak. Kwam geen professional aan te pas.
Of neem het voorbeeld van Claudia Duursma. Zij zet-
te samen met BV Sport een sportgroep op voor men-
sen die niet konden meekomen bij reguliere  sportclubs. 
Dat werd een wekelijkse avond waar heel veel mensen 
in beweging kwamen.’
‘Een ander voorbeeld betreft de schuldhulptrajecten. 
Die duren normaliter drie jaar. Toen ik nog bij 
 Maatschappelijk Werk actief was, heb ik dat nooit van 
begin tot eind zelf begeleid. Pas in het wijkteam heb ik 
voor het eerst met cliënten taart gegeten omdat ze het 
schuldhulptraject hadden afgerond. En als er later dan 
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‘Als mensen mij inhuren, weten ze waar ik voor sta.’  

Nynke Andringa in stadspark Prinsentuin in Leeuwarden.
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wat aan de hand was – één stel scheidde bijvoorbeeld – 
belden ze mij direct op. Ik zorgde dan dat er hulp 
kwam. Zo waren we met zóveel mooie dingen bezig.’

Waarom eindigde het sprookje?
‘Wij besteedden bewust veel aandacht aan de voorkant, 
aan het preventieve stuk, vanuit de gedachte dat je dan 
vanzelf een keer kunt gaan bezuinigen aan de achter-
kant. Heel Nederland weet dat als je investeert het wel 
even tijd kost voor de resultaten zichtbaar zijn. Maar in 
2016 bleek dat Leeuwarden grote financiële tekorten 
had en moesten we bezuinigen. Wat daarbij in ons 
 nadeel werkte, was dat geen enkele gemeente de cijfers 
goed in beeld had toen de decentralisaties begonnen. 
Dat gold ook voor Leeuwarden. Wat gaf je als ge-
meente vroeger uit aan jeugdzorg? Niemand die het 
wist. Het gevolg was dat wij ook niet goed konden 
 laten zien welke uitgaven we voorkwamen. Maar daar 
werden we wel op afgerekend. Dat vind ik heel frustre-
rend. Bovendien was de gemeenteraad niet goed op de 
hoogte van wat we aan het doen waren, van onze visie. 
Daarin hebben we de raad niet goed meegenomen, 
vind ik.’

Verwijt u dat uzelf?
‘Ja. Natuurlijk. We deden het fantastisch. Maar door 
die tekorten werd aan de visie getornd. Toevallig heb ik 
recent iets belangrijks geleerd van Emiel van Doorn bij 
mijn huidige opdracht in Veendam. Daar zijn we twee 
speciaalonderwijsinstellingen samen aan het voegen tot 
één kindcentrum. En ook daar hebben we eerst een 
 visie bedacht. Van Doorn zegt: “We beginnen met een 
missie en een visie. Pas daarna komen strategie en uit-
voering, en dat gaan we samen met alle organisaties 
doen. Zijn er een keer verkiezingen of onverwachte 
 tekorten, dan veranderen we hooguit het hoe, maar de 

visie blijft altijd overeind.” Toen Van Doorn dat vertel-
de, dacht ik: verrek, dát is wat er is misgegaan in 
 Leeuwarden! De visie klopte gigantisch. Het is inmid-
dels zelfs een beweging in heel Nederland. Maar we 
hadden aan de voorkant iedereen achter die visie 
 moeten krijgen.’
‘We waren dit juist gaan doen omdat financierings-
stromen zó leidend waren geworden dat mensen de 
dupe werden. Er stonden zó veel schotten tussen alle 
wetten en gemeentelijke afdelingen dat mensen de 
hele stad door moesten als ze ondersteuning wilden. 
Het idee van de transities en de Amaryllisaanpak was 
dat de  financiering op één hoop werd gegooid en dat 
er wijkteams werden opgezet die naar de mensen toe 
gingen. De resultaatafspraken die we in 2017 moesten 
maken, waren funest. Er stond bijvoorbeeld in hoeveel 
euro’s bewindvoering moest opleveren. Je gaat dan met 
een andere drive je werk doen. Dan staat niet meer de 
cliënt centraal.’
‘Emiel van Doorn zegt ook: als mensen iets nieuws 
 opzetten, gaan ze daarna evalueren. Maar je moet re-
flecteren: kijken naar je eigen handelen. Nu lijkt het 
alsof Amaryllis de schuld is dat het niet goed is gegaan. 

Dat deel ik niet. Eigenlijk zouden alle organisaties plus 
de gemeente samen moeten gaan reflecteren: “Wat is 
hier niet goed gegaan en wat kan er beter?” Maar in 
plaats daarvan riep het nieuwe college begin 2018: 
“Wij gaan het sociaal domein helemaal vernieuwend 
inrichten!” En: “We gaan in de wijken kijken welke 
problematieken er spelen.” Nou, sorry hoor, dat hele 
sociaal domein hadden wij allang hartstikke vernieu-
wend ingericht. Er waren in 2014 tot en met 2016 al 
vijftig bussen met ambtenaren en sociaal werkers hier-
heen gekomen om te kijken hoe wij het deden. Maar 
lijkt alles van tafel te worden geveegd, inclusief de visie. 
Ze bedenken weer een nieuw plan en een andere visie. 
Ze hebben volgens mij niet in de gaten wat wij alle-
maal hadden gedaan.’

Wat doet dat met u?
‘Ik ben daar enorm van geschrokken. Dan voel je je 
niet gezien, maar bovendien gaan ze nu dingen dubbel 
doen en dat is alleen maar duur. Bovendien doen ze 
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‘Voor mijzelf had ik als doel gesteld  

een dijk van een wijkteam neer te zetten’

OVER DE AUTEUR
Stan Verhaag is hoofdredacteur van Sozio.
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het niet samen. Maar tegelijkertijd blijf ik strijdbaar. 
We zijn met een groepje voorvechters van de Ama-
ryllis-visie bij elkaar gaan zitten. Want die visie kun je 
ook behouden als er minder geld beschikbaar is.’

Wat levert het overleg met dat groepje op?
‘Wat wij gek vinden, is dat er in de tweede lijn zo wei-
nig is gebeurd qua bezuinigingen. Denk aan de gecer-
tificeerde jeugdinstellingen, aan de psychiaters. Daar is 
nooit op bezuinigd, maar op de wijkteams wel. Maar 
de kosten zitten juist heel erg in de tweede lijn. Van-

daar dat we een aantal ambtenaren mee op sleeptouw 
hebben genomen naar Alphen aan den Rijn, waar ze 
de tweede lijn wel slim omvormen. Zo willen wij voor 
elkaar krijgen dat de visie van Amaryllis alsnog wordt 
meegenomen in de plannen van de gemeente Leeu-
warden. De hamvraag is: blijft de visie overeind? Stel je 
mensen centraal of financieringsstromen? Het gaat 
erom dat je dicht bij de mensen bent, dat je echt luis-
tert naar de vraag, dat je die vraag ondersteunt. Dus 
niet: vanuit je organisatie kijken wat je kunt aanbieden 
en voor alle andere ondersteuning naar een andere 
 organisatie verwijzen.’

Dat is wat elke organisatie in het sociaal domein tegen-
woordig roept, toch?
‘Klopt, maar wie doet het? Het doen vraagt om een 
houding, een mindset. Als ik reflecteer over onze eigen 
rol als wijkteam en die van mezelf, dan hadden we veel 

meer de gemeenteraad daarin moeten meenemen. 
Maar ja, hoe ga je een gemeente duidelijk maken dat je 
geld bespaart terwijl er elf miljoen tekort is? Dan gaan 
ze op de korte termijn denken en is de investering op 
de lange termijn niet zichtbaar.’

Tot slot. Hoe gaat het met u als zzp'er?
‘Goed! Ik word op dit moment ingeschakeld door de 
gemeenten Pekela en Veendam. Qua problematiek lijkt 
het allebei op Leeuwarden. En ik ben kwartiermaker 
in Friesland voor Amargi (schuldhulppreventie).’

Ik zie aan uw gezicht dat u het weer met veel plezier  
doet. Tegelijkertijd zegt u dat het een herhaling is van 
Leeuwarden. Waarom is het dan toch leuk?
‘In heel Nederland worden tekorten zichtbaar. De er-
varing hoe Leeuwarden daarmee is omgegaan, neem ik 
mee. En de visie blijft, want die stroomt door mijn 
bloed. En nu krijg ik weer de ruimte om met de visie 
bezig te zijn. Ik ben zzp'er geworden om de  visie te 
kunnen blijven toepassen. Als mensen mij  inhuren, 
 weten ze waar ik voor sta.’   ✤

Voor de nieuwste column van Nynke Andringa, kijk op 
pagina 43.

De jaarverslagen 2015 en 2016 van Amaryllis vind je 
in filmvorm op YouTube. Zoek op ‘Amaryllis’ en ‘jaar
verslagen’.

‘Wat wij gek vinden, is dat er in de tweede lijn  

zo weinig is gebeurd qua bezuinigingen’

TURBULENTE JAREN

In 2014, 2015 en 2016 werkt Nynke Andringa als teamlei-
der van het sociaal wijkteam in Zuidwest Leeuwarden. In 
dat laatste jaar komt de gemeenteraad met het plan zes ton 
te bezuinigen op de negen wijkteams in Leeuwarden. Na 
een storm van protest verdwijnt dat plan in de ijskast. Maar 
in januari 2017 komt het toch tot ‘resultaatafspraken’: daar-
mee moeten Amaryllis en het project De Inclusieve Stad 
(vijf steden werken samen aan baanbrekende aanpakken in 
het sociaal domein) aan de gemeenteraad laten zien dat ze 

de uitgaven in de grip hebben. ‘Ik noem zulke afspraken 
schijnveiligheid,’ zegt Nynke Andringa. ‘Het moeten registre-
ren sloeg door, we verloren de visie, we konden niet meer 
doen wat nodig was. De vraag werd zelfs gesteld of Michiel 
van Leeuwen niet te duur was voor die groep die hij deed. 
Vandaar dat ik in december 2017 vertrok, ik kon er niet 
meer tegen.’ Sinds begin 2018 werkt Nynke Andringa als 
zzp'er (zelfstandige zonder personeel).


